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 (أنواع الخلايا )بدائيات النوى ، حقيقيات النوى ، أكاريوت

Cell types (prokaryote, eukaryote, acaryote) 

 
يوجد نوعان رئيسيان من الكائنات الحية الخلوية، بدائيات النوى وحقيقيات النوى، لذما سلف مشترك وحيد الخلية يسمى الخلية الأولية 

 كائنات بدائية النوى.، وهي   progénote  أو البدائية
 ،سلاسل) تجمعات لستلفةترتبط في مع البكتيريا، فمعظمها يعيش ككائنات وحيدة الخلية، لكن بعض البكتيريا  بدائيات النوىتتشابه 
 .في سيتوبلازم الخليةيسبح بدائيات النوى حمضها النووي . او ....( عناقيد

 واة، وهي حجرة منفصلة عن بقية لزتويات الخلية، وتحتوي على الحمض النووي.فلها ن“( النوى الحقيقية”)أو  حقيقيات النوىأما 
هي عناصر )وليست خلايا( ليس لذا نوى ولا )غير خلوية(  أكاريوت الكائناتوتجدر الإشارة إلى أن الفيروسات، أو :  ملاحظة هامة

 من خلال التطفل على خلية مضيفة عن طريق اختطاف الآلة الخلوية. إلاسيتوبلازم، ولا يمكنها التكاثر 
 

The two main types of cellular organism, prokaryotes and eukaryotes, have a common unicellular ancestor 

called a proto-cell or progenote, which is a prokaryotic organism. 

Prokaryotes are identified with bacteria: most live as single-celled organisms but some bacteria associate in 

chains or clusters. Prokaryotes have their DNA in the cytoplasm of the cell.  

Eukaryotes (or ‘true nuclei’) have a nucleus, a compartment separate from the rest of the cell contents, which 

contains the DNA. 

Note that viruses, or acaryotes, are elements (not cells) that have neither nuclei nor cytoplasm and can only 

reproduce by parasitising a host cell by hijacking the cellular machinery. 

I )لايا بدائية النواةالخ 
 الخلايا بدائية النواة إلى قسمين:تنقسم 

 Cyanophycéesالطحالب الخضراء الدزرقة  -
 وهي تشمل البكتيريا الدعاصرة والديكوبلازما والبكتيريا الزرقاء.. هي الأقرب إلى البكتيريا الحاليةو "البكتيريا الحقيقية"  -

I) Prokaryotic cells 

Prokaryotic cells are divided into two groups: 

- Cyanophyceae (blue-green algae) 

- Eubacteria (or ‘true bacteria’) are the closest to present-day bacteria. They include contemporary bacteria, 

mycoplasmas and cyanobacteria. 
 



2 

عادة يكون ذو  ،واحد DNAالسيتوبلازم ، تحتوي على كروموسوم أو جزيء  وهي تحتوي الخلايا بدائية النواة على حجرة واحدة ،
 .nucléoïde نوويةالنطقة بالد ويسمى دائريشكل 

Prokaryotic cells contain a single compartment, the cytoplasm, containing a chromosome or a single DNA 

molecule, usually circular, called a nucleoid.. 
 

 
 

بنية الخلية البكتيرية   
Structure de la bactérie  

(Production Chantal PROULX) 
 

IIالخلايا حقيقية النواة ) 
 ىقيقية النو الحخلايا ل( الخصائص العامة ل1

العفن([ وبعض حقيقيات النوى وحيدة الخلية مثل حقيقيات النوى هي كائنات متعددة الخلايا ]الحيوانات، والنباتات، والفطريات )
 ]الفطريات )الخمائر(، والطلائعيات )مثل الباراميسيا والأميبا([.

II) Eukaryotic cells 

1) General characteristics of eukaryotic cells 

Eukaryotes are multicellular organisms [animals, plants, fungi (moulds)] as well as some unicellular eukaryotes 

[fungi (yeasts), protists (e.g. paramecia & amoeba)].  
 لخلايا حقيقية النواةالداخلي  ( تنظيم2

 )لرموع الدورثات( دار )نباتات( ولذا نواة وهي العضية الي  تحتوي على جينومبجغشاء و اطة بالخلايا حقيقية النواة لزا ، كما ذكرنا سابق
 الفرد.

)الشبكة الذيولية، جهاز غولجي، الحويصلات،  ا من نظام الغشاء الداخليوجد في الخلية حقيقية النواة أيضا عضيات تكون إما جزءتو 
 الديتوكوندريا والبلاستيدات الخضراء(.، من العضيات الدغلقة )البيروكسيسومات اأو جزء ...(والليزوزومات

2) 2) Eukaryotic cell organization 

As previously mentioned, eukaryotic cells are delimited by a membrane and wall (plants) and possess a 

nucleus, which is the organelle containing the individual's genome. 

In the eukaryotic cell, there are also organelles that are either part of the endo-membrane system (Golgi 

apparatus, endoplsmic reticulum, lysosomes, vesicles), or part of the closed organelles (peroxisomes, 

mitochondria and chloroplasts). 
 

1. The prokaryotic cell contains: 

A. A nucleus   

B. An endoplasmic reticulum   

C. A Golgi apparatus   

D. Ribosomes   

E. Lysosomes   

 . تحتوي انخهٍت بذائٍت اننواة عهى:1

Aّ٘اة . 

Bاىشبنت الإّذٗبلازٍٍت . 

Cًجٖبز ج٘ىج . 

Dٍ٘ٗبثز. رٌب 

E .جسٍَبث حبىت 
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2. The cell: Indicate the correct answer(s). Fundamental properties of cells: 

A. There are only two types of eukaryotic cells: animal and plant (also: fungi, algae, protozoa).   

B. Prokaryotic cells are smaller than eukaryotic cells.   

C. The hyaloplasm consists of the cytosol and organelles. Hyaloplasm = cytosol.   

D. Bacterial DNA is enclosed in the nucleus, allowing for separation from the cytoplasm.   

E. All of the above statements are false. 

 

 . انخهٍت: حذد الإجابت انصحٍحت )أو الإجاباث انصحٍحت(. انخصائص الأساسٍت نهخلاٌا:2

A(.بث)أٌعبً: اىفطرٌبث، اىطحبىب، الأٗاىٍ: اىحٍ٘اٍّت ٗاىْببحٍت . ْٕبك ّ٘ػبُ فقػ ٍِ اىخلاٌب حقٍقٍت اىْ٘اة 

B.اىخلاٌب بذائٍت اىْ٘اة أصغر حجَبً ٍِ اىخلاٌب حقٍقٍت اىْ٘اة . 

C٘اىٍٖبى٘بلازً = اىسٍخ٘س٘ه.ٗه ٗاىؼعٍََُّبث. ز. ٌخنُ٘ اىٍٖبى٘بلازً ٍِ اىسٍخ 

D بفصئ ػِ اىسٍخ٘بلازً.. اىحَط اىْ٘ٗي ىيبنخٍرٌب ٍحص٘ر داخو اىْ٘اة، ٍَب ٌسَح 

E.جٍَغ اىَقخرحبث اىسببقت خبغئت . 

3. Regarding general information about the cell, indicate the correct answer(s): 

a. All cells possess organelles (prokaryotes: only with ribosomes).   

b. Bacterial DNA is enclosed in the nucleus, allowing for separation from the cytoplasm.   

c. In the cytoplasm of eukaryotic cells, we find organelles, all performing the same function.   

d. Humans are eukaryotic organisms, and all their cells possess one or more nuclei (except red blood cells).   

e. The cytosol is very rich in water.   

f. All of the above answers are false. 

 انصحٍحت: )الاجاباث( . بخصوص انعمومٍاث حول انخهٍت، حذد الإجابت3

a ٍٗبث(ز)اىخلاٌب بذائٍت اىْ٘اة ححخ٘ي فقػ ػيى اىرٌب٘. جٍَغ اىخلاٌب حَخيل ػعٍبث. 

b اىْ٘اة، ٍَب ٌسَح بفصئ ػِ اىسٍخ٘بلازً.. اىحَط اىْ٘ٗي ىيبنخٍرٌب ٍحص٘ر داخو 

c.فً اىسٍخ٘بلازً اىخبص ببىخلاٌب حقٍقٍت اىْ٘اة ّجذ ػعٍبث حؤدي جٍَؼٖب ّفس اى٘ظٍفت . 

d( ببسخثْبء مرٌبث اىذً اىحَراء. الإّسبُ مبئِ حً حقٍقً اىْ٘اة، ٗجٍَغ خلاٌبٓ ححخ٘ي ػيى ّ٘اة ٗاحذة أٗ أمثر.) 

e٘ببىَبء. ًْ جذاٗه غز. اىسٍخ 

f.جٍَغ الإجبببث اىسببقت خبغئت . 

4. Viruses: Indicate the incorrect answer: 

a. Viruses are obligate parasites of eukaryotic cells (bacteriophage viruses = prokaryotes).   

b. Viruses always contain only one type of nucleic acid (either DNA or RNA).   

c. Bacteriophages are viruses that infect bacteria.   

d. Viruses have no metabolism of their own (lacking ribosomes).   

e. Some viruses are used as vectors to perform transfections. 

 . انفٍروساث: حذد الإجابت غٍر انصحٍحت:4

a (.فٍرٗسبث اىبنخٍرٌبٍثو  بذائٍبث اىْ٘اة حخطفو اٌعب ػيى ٍقٍت اىْ٘اة )ىيخلاٌب حق. اىفٍرٗسبث غفٍيٍبث إجببرٌت 

b ب ػيى ّ٘ع ٗاحذ ٍِ الأحَبض اىٌْ٘ٗت )إٍب ًَ  (.RNAأٗ  DNA. اىفٍرٗسبث ححخ٘ي دائ

cفٍرٗسبث حصٍب اىبنخٍرٌب. )اىبنخرٌ٘فبج( . اىؼبثٍبث ًٕ 

d( ٍٗبثزحفخقر إىى اىرٌب٘لاّٖب  . اىفٍرٗسبث ىٍس ىٖب ػَيٍت أٌط خبصت بٖب.) 

e.حسُخخذً بؼط اىفٍرٗسبث مْبقلاث لإجراء اىخحٌ٘لاث اىجٍٍْت . 

5. Indicate the correct answer. A virus: 

a. Can multiply in the air. (False)   

b. Has its own metabolism. (False)   

c. Always causes a disease.   

d. Can contain two types of nucleic acids (either DNA or RNA, but never both simultaneously).   

e. Is an obligate extracellular parasite. (False, it is an obligate intracellular parasite). 

 . حذد الإجابت انصحٍحت. فٍروس:5

a( .فٖ٘ ٌحخبج اىى ٍبمْت خيٌ٘ت خطأ. ٌَنْٔ اىخنبثر فً اىٖ٘اء) 

b .( .ٌٔفخقر اىى ػعٍبث خطأىذٌٔ ػَيٍت أٌط خبصت ب) 

c.ب ٍب ٌسبب ٍرظًب ًَ  . دائ

d( إٍب . قذ ٌحخ٘ي ػيى ّ٘ػٍِ ٍِ الأحَبض اىٌْ٘ٗتDNA  ٗأRNAًٗىنِ ىٍس الاثٍِْ ٍؼب ،.) 

e( .ًٍخطأ، ٕ٘ غفٍيً داخو اىخيٍت إىساًٍ ٍطيق. ٕ٘ غفٍيً خبرج اىخيٍت إىسا.) 

 

6. Regarding the eukaryotic cell, indicate the true statement(s): 

a) The cytosol is a metabolic hub where glycolysis takes place.   

b) Plant cells are distinguished from animal cells by the presence of chloroplasts in plant cells.   



4 
c) An animal organism has only one type of cell capable of performing several distinct physiological tasks. (An 

animal organism has over 250 types of cells, each with a specific physiological function due to cellular 

differentiation).   

d) The plant cell has the same organelles as the animal cell. (False, for example, the plant cell lacks lysosomes 

and has chloroplasts, etc.).   

e) The chloroplast has only one membrane. (False, it has a double membrane).   

f) All of the above statements are false. 

 انصحٍحت: ( الاجاباث)أو . بخصوص انخهٍت حقٍقٍت اننواة، حذد الإجابت6

a٘ٗه ٕ٘ حقبغغ أٌعً ححذد فٍٔ ػَيٍت اىخحيو اىسنري.ز( اىسٍخ 

b.حخخيف اىخيٍت اىْببحٍت ػِ اىخيٍت اىحٍ٘اٍّت ب٘ج٘د اىبلاسخٍذاث اىخعراء فً اىخيٍت اىْببحٍت ) 

cٌَخيل اىنبئِ اىحً اىحٍ٘اًّ أمثر ٍِ . ( ٌَخيل اىنبئِ اىحً اىحٍ٘اًّ ّ٘ػًب ٗاحذاً فقػ ٍِ اىخلاٌب ٌَنْٔ اىقٍبً بؼذة ٗظبئف فسٍ٘ى٘جٍت ٍخخيفت(

 ّ٘ػًب ٍِ اىخلاٌب، ىنو ٍْٖب ٗظٍفت فسٍ٘ى٘جٍت ٍحذدة بسبب اىخَبٌس اىخي٘ي(. 252

d .خطأ، اىخيٍت اىْببحٍت لا حَخيل اىيٍس٘سٍ٘بث، ػيى سبٍو اىَثبه، ٗحَخيل ( اىخيٍت اىْببحٍت حَخيل ّفس اىؼعٍبث اىخً حَخينٖب اىخيٍت اىحٍ٘اٍّت(

 اىبلاسخٍذاث اىخعراء...(.

e( .اىبلاسخٍذاث اىخعراء حَخيل غشبءً ٗاحذاً فقػ ) ،غشبءٌٍِحبغت بخطأ.) 

f.جٍَغ اىَقخرحبث اىسببقت خبغئت ) 

 

7. Are all bacteria harmful (harmful or dangerous)? 

 . هم كم انبكتٍرٌا ضارة )مؤرٌت(؟7

 

8. The organelles of eukaryotic cells:   

Give the definition of the term "organelle," briefly list the main cellular organelles, and their main functions.  

An organelle is an intracellular structure bounded by one or two membranes.   

Examples include:   

• The rough endoplasmic reticulum (RER) or smooth endoplasmic reticulum (SER). RER handles protein 

synthesis, and SER handles lipid synthesis.   

• Vesicles, which allow the export or import of organic molecules.   

• Lysosomes, which ensure intracellular digestion.   

Note: Ribosomes, which ensure polypeptide synthesis, can be considered "functional organelles" but are not 

membrane-bound. 

 

 . انعضٍاث فً انخلاٌا حقٍقٍت اننواة:8

 قذً حؼرٌفبً ىَصطيح "اىؼعٍت" ٗارمر )ببخخصبر( اىؼعٍبث اىرئٍسٍت فً اىخيٍت ٗٗظبئفٖب الأسبسٍت.

 ًٕ بٍْت داخو اىخيٍت ٍحذدة بغشبء ٗاحذ أٗ اثٍِْ. اىؼعٍت

 ٌَنِ رمر ٍب ٌيً:

 حخيٍق اىذُٕ٘. RELحخيٍق اىبرٗحٍْبث بٍَْب حؤٍِ اىـ  RER(. حؤٍِ اىـ REL( أٗ اىَيسبء )RERاىشبنت الإّذٗبلازٍٍت اىخشْت )• 

 اىحٌ٘صلاث اىخً حسَح بخصذٌر أٗ اسخٍراد اىجسٌئبث اىؼعٌ٘ت.• 

 خً حعَِ اىٖعٌ داخو اىخلاٌب.اىيٍس٘سٍ٘بث اى• 

 ٍلاحظت: اىرٌب٘سٍ٘بث اىخً حعَِ حخيٍق اىببخٍذاث ٌَنِ اػخببرٕب "ػعٍبث ٗظٍفٍت" ٗىنْٖب ىٍسج ٍحبغت بغشبء.

 
 عمل منزلي:

 ؟النوى ةحقيقي خلايا النوى وة بدائي لاياالخ الخصائص الدميزة بين ما هي

Homework: 

What are the distinct characteristics between prokaryotic and eukaryotic cells? 


